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Poskytnutí Informace týkající se neposkytnutí zákonného poučení o nároku na další 
sociální dávky poskytované úřadem 
 
 
Dotaz: 
ze dne 8.6.2022  
 
Žadatel žádá poskytnutí následující informace: 
 
Úřad rozhodl ve správním řízení o přiznání čtvrtého stupně závislosti na druhé fyzické 
osobě prostřednictvím LPS-OSSZ a tímto správním řízením byl a je ÚP ČR seznámen 
se závažností mého osobního zdravotního stavu. Přesto – dle mého názoru – nedostál 
poučovací povinnosti a neinformoval mne o zákonném nároku na další dávky 
poskytované úřadem. Úřad mne nepoučil, že krom přiznaných dávek jsem měl a mám 
ze zákona nárok i na další dávky. 
 
 
 
Odpověď: 
 
Vážený pane, 
dne 8. 6. 2022 jsem obdržel Vaše podání, kterým se podle zák. č. 106/1999 Sb., 
dožadujete informace, proč Vám nebylo poskytnuto zákonné poučení o nároku na 
dávky sociální pomoci. K uvedenému dotazu sděluji, že Úřad práce Vám poskytl 
poučení v rámci řízení o dávkách, o které jste požádal v rámci řízení o dávku příspěvek 
na živobytí podané dne 28.05.2020. Úřad práce vycházel z místopřísežného 
prohlášení č.j. XXX ze dne 28.05.2020, z něhož je zřejmé, že p. XXXXX Vám poskytla 
k bezplatnému užívání bytovou jednotku č. XXX na adrese XXXX Z tohoto důvodu 
nebylo, a ani nemohlo být řízení o dávky příspěvku na bydlení a o doplatku na bydlení 
vedeno.  



Nyní se situace změnila, neboť jste dne 31. 5. 2022 doručil úřadu práce žádost o 
doplatek na bydlení, k níž byla přiložena nájemní smlouva, platná od ledna 2022, jejímž 
předmětem je shora uvedená bytová jednotka. Výše uvedená žádost je v řízení a 
provádějí se zákonné kroky. Dne 15.06.2022 Vám byla zaslána písemná výzva k 
doplnění žádosti a umožnění šetření v místě. Dle § 33 odst.1 zákona č. 111/2006 Sb., 
o pomoci v hmotné nouzi, ve znění pozdějších předpisů má nárok na doplatek na 
bydlení vlastník bytu, který jej užívá, nebo jiná osoba, která užívá byt na základě 
smlouvy, rozhodnutí, nebo jiného právního titulu, jestliže by po úhradě odůvodněných 
nákladů na bydlení snížených o příspěvek na bydlení podle jiného právního předpisu 
byl a) příjem vlastníka bytu nebo jiné osoby, která užívá byt, zvýšený o vyplacený 
příspěvek na živobytí nižší než částka živobytí osoby (§ 24), nebo b) příjem společně 
posuzovaných osob zvýšený o vyplacený příspěvek na živobytí nižší než částka 
živobytí společně posuzovaných osob (§ 24); právní titul k užívání bytu je přitom 
nezbytné prokázat písemným dokladem, přičemž předložení čestného prohlášení k 
tomuto účelu nestačí. Podmínkou nároku na doplatek na bydlení je získání nároku na 
příspěvek na živobytí. Zaměstnanci orgánů pomoci v hmotné nouzi jsou na základě 
souhlasu žadatele o dávku, příjemce dávky a osob společně posuzovaných oprávněni 
v souvislosti s plněním úkolů podle tohoto zákona vstupovat do obydlí, v němž tyto 
osoby žijí, a to s cílem provádět sociální šetření, popřípadě šetření v místě pro 
vyhodnocení podmínek nároku na dávky. Pokud žadatel o dávku, příjemce dávky nebo 
osoba společně posuzovaná tím, že nedají souhlas se vstupem do obydlí, znemožní 
provedení sociálního šetření, popřípadě šetření v místě, k ověření skutečností 
rozhodných pro nárok na dávku nebo její výši, může jim být žádost o dávku zamítnuta 
nebo dávka odejmuta, popřípadě snížena její výše.  
 

S pozdravem 


